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VISIE
‘Geen 
aanwijzing 
voor massale 
zeehondensterfte’
Het was vorige week groot nieuws: Stichting Reddings-
Team Zeedieren (RTZ) luidt de noodklok over de zee-
hondensterfte. De helft van de jonge zeehonden in de 
Waddenzee zou de afgelopen weken zijn doodgegaan. 
‘Daar hebben wij geen aanwijzingen voor’, reageert 
onderzoeker Sophie Brasseur van Wageningen Marine 
Research.

Ik lees dat er allemaal zeehonden doodgaan in het 
Waddengebied.
‘Het is nu de puptijd en in deze periode heb je altijd meer 
zeehonden die stranden. Maar er worden niet meer dode 
jonge zeehonden op het strand aangetroffen dan andere 
jaren.’

Goh. Maar WUR wordt ook geciteerd in de berichten.
‘Er is wel iets gaande, maar iets anders. Wij doen al tien-
tallen jaren zeehondentellingen in het Waddengebied. 
Tot vijf jaar geleden zag je een groei van het aantal gebo-
ren zeehonden en een groei van de populatie. De laatste 
jaren leidt het groeiende aantal geboortes – ongeveer 
tweeduizend per jaar in de Nederlandse Waddenzee – 
echter niet langer tot een groei van de totale populatie. 
Dat is gek; waar blijven die jonge zeehonden? We zien ze 
niet terug, ze stranden niet. Trekken ze naar andere ge-
bieden? Maar elders is er ook geen groei. Gaan ze op open 
zee dood? We weten het niet.’

Hoe komt zo’n verhaal over dode, gestrande zeehonden 
dan in de wereld?
‘Er zijn veel groepen die dode en zieke zeehonden verza-
melen, zoals RTZ of Eerste Hulp bij Zeehonden. Daar-
naast pikken ook dierenambulances ze op of worden ze 
ongeregistreerd opgeruimd in opdracht van gemeentes. 
Er is geen centrale registratie van dode of levend opge-
raapte zeehonden. Wij doen een jaarlijkse telling met in-
ternationale collega’s, maar kunnen alleen constateren 
dat er duidelijk iets verandert. Ik zou graag meer onder-
zoek doen om te ontdekken waar deze dieren blijven.’

Heb je een vermoeden?
‘Wellicht verandert het gedrag van de zeehonden. Als we 
tellen, nemen we aan dat een vast percentage zichtbaar is 
op het land, maar misschien ligt een kleiner deel op de 
kant. Dat kunnen we achterhalen door dieren van een 
zender te voorzien. Maar wellicht is ook sprake van ver-
hoogde sterfte.’   AS

NUT VAN BOERENNATUUR
BOEIT BURGERS NIET ZO
Wie burgers bij boerennatuur wil 
betrekken, moet de nadruk niet op het 
nut leggen. De schoonheid en intrin-
sieke waarde ervan raken wél een 
gevoelige snaar, blijkt uit WUR-onder-
zoek.

De biodiversiteit op het Nederlandse 
platteland is de afgelopen decennia 
sterk afgenomen door de intensivering 
van de landbouw. Om het tij te keren is 
actie nodig en draagvlak daarvoor. En 
dus dringt de vraag zich op hoe de door-
snee burger denkt over natuur.

Een breed team van WUR-onderzoe-
kers, onder leiding van hoogleraar Hens 
Runhaar (Beheer van Biodiversiteit in 
het Agrarisch Landschap), nam de proef 
op de som. Het team liet korte filmpjes 
zien aan studenten, natuurliefhebbers 
en milieuprofessionals. De filmpjes over 
bloemrijke akkerranden verschilden on-
derling alleen in de boodschap die het 
nut, de schoonheid of de intrinsieke 
waarde van natuur benadrukte. Met vra-
genlijsten voor en na vertoning werd het 
effect van de filmpjes gemeten.

Het resultaat is verrassend. Het nut 
van natuur is voor burgers veel minder 
belangrijk dan tot nu toe werd gedacht. 
Runhaar: ‘In het maatschappelijke de-
bat benadrukken veel ecologen het nut 
van natuur voor de mens als reden om 

deze te beschermen. Het hele idee van 
ecosysteemdiensten is daarop geba-
seerd. Maar uit onze studie blijkt dat 
burgers daar weinig mee hebben.’

‘Het concept van ecosysteemdiensten 
werkt misschien op het politieke vlak of 
richting het bedrijfsleven,’ vervolgt Run-
haar, ‘maar niet richting burgers. Een 
doorsnee burger ziet ook niet of een 
landschap biodivers is of niet. Maar die 

ziet wel de esthetische waarde van een 
landschap en de intrinsieke waarde van 
natuur. Dat laatste is de waarde van na-
tuur los van schoonheid of nut, dus de 
natuur als onderdeel van onze omgeving 
waar we een zorgplicht voor hebben.’

Runhaar wijst erop dat de drie onder-
zochte groepen niet ‘de gewone man’ 
vertegenwoordigen. Toch levert de stu-
die volgens hem een belangrijke bood-
schap op voor organisaties die boeren-
natuur willen bevorderen of fabrikanten 
die natuurvriendelijke producten aan de 
man willen brengen: blijf weg van het 
nut en benadruk vooral de schoonheid 
en ‘eigen’ waarde van de natuur.   RK

 De onderzoekers lieten proefpersonen filmpjes zien over bloemrijke akkerranden.

‘Een doorsnee burger ziet 
ook niet of een landschap 
biodivers is of niet’
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